
جنبه تحقيقاتي دارد

هنوز در نساجي

 گفتگو با دكتر محمد  شهوازيان  - عضو هيات علمی دانشکده نساجی دانشگاه آزاد
 اسلامی يزد و  مدير عامل شرکت نيک بسپار

نانو چيست و چه كاربردهايي در صنايع 
نساجي دارد ؟ 

ــراى همگان واضح بوده  تعريف كلى نانو كه ب
ــد كه در كاربرد و  ــان ابعاد(10-9) مى باش و هم
ــك خاصيت مورد نظر ذرات  براى حصول به ي
به ابعاد بسيار كوچكى تقسيم مى شوند و امكان 
تفرق ذرات در ماتريس اصلى افزايش مي يابد و 
خواص سودمند خود را بيشتر نشان دهد. مى دانيد 
كه بحث آلياژ سازى از قديم وجود داشته و اين 
ــث از صنايع گوناگونى همچون  فلزات به  مبح
ــاير صنايع از جمله صنعت نساجى راه يافته  س
است. در صنعت نساجى اگر بخواهيم در بحث 
مخلوط ها، دسته بندى كلى داشته باشيم چند نوع 
ــرى از مخلوط ها،  مخلوط وجود دارد ؛ در يكس
ــا يكديگر تركيب  ــاف طبيعى و مصنوعى ب الي
مى شوند مانند پنبه با پلى استر، پشم با پلى استر 
و ...، و معمولاً در جهت بهبود خواص فيزيكى- 

مكانيكى و قيمت اقتصادي آن است . 
مخلوط بعدي در مورد توليد الياف مصنوعى است. 
يكسرى از مخلوط ها كه معمولاً دو نوع الياف در 
كنار هم به شكل هاى خاصى قرار مى گيرند، به 
اصطلاح الياف دوجزئى ناميده مى شوند، نوع دوم 
از مخلوط ها در صنعت نساجى رواج زيادى دارد 
و در هنگام توليد الياف مصنوعى مى توان آن را 

مورد استفاده قرار داد . 
ــازى از الياف است مثلاًً  ــوم، آلياژس مخلوط س
ماتريس اصلي يكى از الياف مانند پلي پروپيلن 
ــار داريد كه براى بهبود يا ايجاد يك  را در اختي
خاصيت بهتر در آن مى توان از جزء دومى استفاده 
كرد تا بتوان ضعف هاي الياف اولى را از بين برد. 
از قديم الياف را با يكديگر ذوب ريسى مى كردند 
و يكسري سازگاركننده هايي مورد استفاده قرار 

مي دادند تا آن خاصيت ايجاد شود. 
ــنى كه در حال حاضر نانو پيدا كرده اگر  محاس
بتوانيم جزهاى دوم را در ابعاد نانو توليد كنيم و 
ــود؛ باعث مى شود كه  به ماتريس اول افزوده ش
ــرق در جزء دوم  ــواص آن بهبود پيدا كند، تف خ
بهتر شود و يكسرى خواص مورد نظر به دست 
ــكلات پلي پروپيلن  آيد. براي مثال يكي از مش
عدم رنگ پذيرى پس از توليد است اگر در هنگام 
ــتر  ــد، از يك جزء دوم با درصد كم پلي اس تولي

استفاده شود مى توان پلي پروپيلن رنگ پذير را 
توليد كرد، در واقع جزء دوم باعث مى شود جذب 
رنگ داشته باشيم. يكي از تحقيقاتي كه انجام 
داده ام در مورد بهبود خواص برگشت پذيرى پلي 
پروپيلن است . اين امر به خصوص در كفپوش 
ــوب  ــاط ضعف پلي پروپيلن  محس يكى از نق
ــود. پلي پروپيلن مى تواند با كمك يك  مى ش
الياف آلياژسازى شود و ابعاد ذرات اين الياف دوم 
ــري افزودني  ــد و يكس مى تواند در حد نانو باش
ــت پذيرى  ــد خاصيت برگش ــه بتوان ــاص ك خ
پلي پروپيلن را براى كاربرد مصارف كفپوشهاى 

نساجى و فرش بهبود بخشد. 
ــائل اقتصادي و هزينه  نكته ديگر در مورد مس
توليد الياف است شايد در الياف نساجى مباحث 
ــد اما وقتي  اقتصادى يا قيمت چندان مهم نباش
ــى باكتريال كردن و نانو  خواص ويژه مانند آنت
ــود بايد توجه داشت كه  ذرات نقره مطرح مي ش
ــت بالايي دارد و اگر بخواهيم از ذرات  نقره قيم
نقره با ابعاد درشت استفاده كنيم مجبوريم درصد 
ــتفاده قرار دهيم تا خاصيت  بالاترى را مورد اس
ــود.  آنتى باكتريال را در ماتريس اصلى ايجاد ش
در حال حاضر با كمك نانو مي توانيم با درصد 
ــان خاصيت را با قيمت  ــن تري از نقره هم پائي
ــر ايجاد كنيم.  همچنين مواد نانو مى تواند  كمت
ــتعال پذيرى يا كند سوز شدن  در بحث عدم اش
منسوجات موثر باشد . به طور كلي نانو مى تواند 
در ايجاد يا بهبود يك خاصيت با ابعاد ريز، تفرق 
ــتر و كاهش قيمت تمام شده محصولات،  بيش

بسيار مثمرثمر باشد.
وضعيـت بهره گيري از نانو در كشـور 
چگونه است؟ صنعتگران تا چه ميزان 
در توليدات خود به استفاده از نانو تمايل 

نشان مي دهند؟ 
از دوره دوم رياست جمهورى آقاى خاتمى ستاد 
فناورى نانو در كشور تأسيس شد و بودجه قابل 
ــد، اين  ــراى آن در نظر گرفته ش توجهي نيز ب
ــتاد همچنان به فعاليت خود ادامه مى دهد و  س
در استان هاى مختلف با ادارات صنايع استان ها، 
كارخانجات و دانشگاه ها ارتباطات خوبي برقرار 
كرده است. با همكارى خانه صنعت و معدن يزد 
و اداره صنايع يزد جلسه اى براى صنعتگران و به 
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اشاره:
به اعتقاد دكتر شهوازيان، در يكسرى از استان هاي كشور فعاليت هاي 
صنعتي در زمينه نانو شـروع شـده اسـت و حتى بعضى از منسـوجات 
همچون پتو ، فرش و پوشـاك با  استفاده از نانو توليد مى شوند ، يعنى 
محصولاتـى كه احتمال آلودگـي آن در محيط با بهره گيري از مواد نانو 
كمتر است. البته شايد هنوز در مصارف البسه و پوشاك استفاده از نانو 
چندان جدى گرفته نشـده اسـت زيرا در زمينه توليد و خريد پوشـاك 
قيمـت مناسـب و ارزان در اولويت قـرار دارد و كيفيت در مراحل بعدى 

قرار مى گيرد . 
دكتر شهوازيان به دليل حضور در دانشگاه از كميت و كيفيت مقالات و 
پايان نامه هاي دانشجويان به خوبي آگاه است و به اعتبار همين حضور 
مي گويد: از نظر علمى پروژه هاي ارائه شده قابل توجه و معتبر هستند 
عليرغـم اينكـه هيچ امكانات خوبـى در اختيار دانشـجويان و محققان 
قرار نمى گيرد و هيچ هزينه اي براى آنها نمى شـود اما دانشـجويان به 
تلاش خود ادامه مي دهند. ما مى دانيم كه دانشـجويان كشـور از نظر 
مباحث تئوريك بسـيار موفق هسـتند اما از نظر عملياتى به دليل عدم 
دسترسي به امكانات و تجهيزات چندان توانمند نيستند. مشكل صنعت 
با دانشـگاه ها در همين مسأله اسـت اصلاً بحث كردن در مورد ارتباط 
ميان صنعت و دانشـگاه هم جنبه تئورى دارد. يكسرى پارك هاى علم 
و فناورى و مراكز رشد راه اندازى شده تا قابليت دانشجويان در ميدان 
عمل به منصه ظهور برسد اما بودجه آنان هم اندك است و فقط در حد 
ثبت اختراع مى ماند و كسـى از آنها اسـتفاده نمى كند . آنچه از نظرتان 

مي گذارد ماحصل گفت و گوي ما با دكتر شهوازيان است:
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ــو را در  ــتفاده از نان ــران اين بود كه اس صنعتگ
ــترش دهيم و امكاناتى كه  صنايع مختلف گس
ستاد نانو در نظر گرفته معرفي شود. تا به امروز 
سمينارهاى مختلفى در يزد با موضوعاتي مانند 
معرفى، آشنايى با نانو ، شناخت كاربردهاي نانو 
در صنايع مختلف و ... برگزار شده است. به طور 
كلي آشنايى مقدماتي با نانو صورت گرفته است 
ــى رود هنوز در صنعت  اما طبق آنچه انتظار م
ــت. در يكسرى از  ــده اس كاربردى و فراگير نش
استان هاي كشور فعاليت هاي صنعتي در زمينه 
نانو شروع شده است و حتى بعضى از منسوجات 
همچون پتو ، فرش و پوشاك با  استفاده از نانو 
ــوند، يعنى محصولاتى كه احتمال  توليد مى ش
ــي آن در محيط با بهره گيري از مواد نانو  آلودگ
ــايد هنوز در مصارف البسه  كمتر است. البته ش
ــتفاده از نانو چندان جدى گرفته  ــاك اس و پوش
ــده است زيرا در زمينه توليد و خريد پوشاك  نش
ــرار دارد و  ــب و ارزان در اولويت ق قيمت مناس
ــرار مى گيرد . نكته  ــت در مراحل بعدى ق كيفي
ــت كه هنوز در نساجى، نانو بيشتر  ديگر اين اس
ــياري از  جنبه تحقيقاتى دارد به طوري كه بس
پروژه هاى دانشجويان مقاطع كارشناسي ارشد و 
دكترا در چند سال گذشته در مورد نانو بوده است 
لذا شناخت علمي خوبى از نانو هم وجود دارد و 
مقالات متعددى ارائه مى شود اما به نظرم فراگير 

نشدن آن در صنعت دلايل مختلفي دارد.
ــت.به دليل  يكى از دلايل؛ قيمت بالاى نانو اس
ــيارى از مواد اوليه نانو در كشور توليد  اينكه بس
ــود و قيمت خارجى آن هم بالاست لذا  نمى ش
توليد كننده تمايل چندانى به استفاده از آنها نشان 
نمى دهد . اخيراً بسيارى از مواد اوليه نانواز چين 
ــده اند كه طى انجام تحقيق و آزمايشات  وارد ش
معلوم شده است كيفيت مطلوبي ندارند و حتى 
در برخي مواردخاصيت نانو در آنها وجود ندارد!!  
مسأله بعدى ، نبود يكسرى امكانات است  تا يك 
كارخانه توليد كننده بتواند نانو را در پروسه توليد 
مورد استفاده قرار دهد يعنى صرفاً تهيه مواد اوليه 
ــو توجيه چندانى براى كارخانه ندارد  يا خريد نان
ــناخت كافي وجود داشته  بلكه بايد فناورى و ش
ــد تا به تدريج زمينه هاى بهره گيري از نانو  باش
در توليد محصولات فراهم شود. به عقيده من ، 
ابتدا بايد يكسرى متخصص دانشگاهي در مورد 
توسعه و ترويج نانو در كشور تربيت شوند تا نانو 
ــه آن را وارد صنعت  ــند و بدانند چگون را بشناس
نمايند. گام دوم اين است كه در كشور يكسرى 
توليد كننده وجود داشته باشند كه نانو را با قيمت 
و كيفيت مناسب در اختيار صنعتگرانِ متقاضي 
قرار دهند و گام سوم اين است كه ماشين آلات 
و امكانات موجود در كارخانجات توان بكارگيرى 

مواد نانو در پروسه توليد را دارا باشند.
ــنايي  ــته ايم و آش گام اول را تقريباً خوب برداش
دانشگاه ها و متخصصين با نانو در سطح مطلوب 
و قابل توجهي قرار دارد؛ در ميانه طي كردن گام 
دوم هستيم اما هنوز گام سوم فراگير نشده است و 
نيازمند حداقل 4-3 سال زمان هستيم تا فناوري 
نانو در سطح استفاده در صنعت كشور،عمومى  و 

همه گيرشود . 
ــكلات اين است كه توليدات  يكى ديگر از مش
ــور ما هنوز در سطحي نيست كه بخواهيم  كش
ــيم و در بازارهاي جهاني  ــته باش صادرات داش
ــورهايى كه معمولاً در  به رقابت بپردازيم. كش
ــري از تكنولو  ژى هاي  ــق و بهره گي ــه خل زمين
ــتند و در بازارهاى  ــتاز هس جديد مانند نانو پيش
ــد؛ در داخل  ــن دارن ــى براى گفت جهانى حرف
كشور خود با مسأله عدم كيفيت محصولات و 
فقدان اعتماد مصرف كنندگان داخلي نسبت به 
ــت  ــتند اين در حالي اس اين كالاها مواجه نيس
ــاجى ما  ــور صنعت نس ــه هنوز در داخل كش ك
ــت و بسيارى از  مورد اطمينان كامل مردم نيس
ــح مى دهند محصولات  مصرف كنندگان ترجي
ــت به مراتب پائين تر از  خارجي را حتي با كيفي
ــتفاده قرار دهند، اگرچه  توليدات داخلي مورد اس
در اين ميان ممكن است بعضى از توليد كنندگان 
با عرضه محصولات نامرغوب و با كيفيت نازل 
ــته  ــن طرز تفكر نقش داش ــكل گيرى اي در ش
باشند اما وجود چنين نگرشي به معناى ضعف 
صنعت نساجى كشور نيست بلكه به دليل وجود 

مشكلات فرهنگى مصرف كنندگان است. 
ــدگان داخلى،   ــد كنن ــيارى از تولي ــروزه بس ام
ــي را به بازار مصرف عرضه مي كنند  محصولات
كه كيفيت قابل مقايسه يا حتى بالاترى نسبت 
ــكل فرهنگى   به محصولات خارجي دارد اما ش
مصرف كنندگان باعث مي شود استفاده از كالاي 

خارجي را ترجيح دهند.
ــيار ضعيف هسستيم،  در بازار صادراتى هم بس
صادرات برخي از كالاهاى خاص نساجى مانند 
ــرى بازارهاى منطقه اى  پتو و كفپوش به يكس
ــياى ميانه  ــتان، عراق و آس مانند عراق ، افغانس
ــورها هنوز  ــه در اين كش ــود ك ــدود مى ش مح
ــت!  ــده به دنبال محصول ارزان اس مصرف كنن
بنابراين بايد توليد كنندگان ايراني محصولاتي را 
ــد كنند تا با قيمت هاى چين و تركيه قابل  تولي
رقابت باشد و پاسخگوي بازار هدف خود باشند. 
ــادرات هنوز توجيهي براى  ــن نوع بازار ص در اي
انجام كارهاى تحقيقاتى و استفاده از فناورى نانو 
وجود ندارد، وقتى كه در بازارهاى جهانى حرفى 
براى گفتن نداشته باشيم و نخواهيم با آنها پيش 
برويم مجبور هم  نمى شويم دنبال فناورى هاى 
جديد برويم!! متأسفانه بسيارى از كارخانجات ما 
هنوز در بحث كنترل كيفيت هم ضعيف عمل 
ــعه نانو و  ــد به تحقيق و توس مى كنند چه برس

استفاده از فناورى هاى جديد! 
ــين آلات گران قيمت و  ببينيد! نانو نيازمند ماش
خاصي نيست و فقط يكسرى تجهيزات جانبى 
ــد مثلاًً براى  ــگاهى مورد نياز مى باش و آزمايش
اندازه گيرى تفرق و پراكندگى ذرات نانو حداقل 
بايد ميكروسكوپ هاى خاصى را در اختيار داشته 

باشيم تا از آن استفاده شود . 
ــكوپ هاى نورى  در حال حاضر تعداد ميكروس
ــطح كشور بسيار  از نوع (SEM) موجود در س
محدود است و استفاده از آنها هم مستلزم هزينه 
ــت. در  ــاد و انتظار در نوبت هاى طولانى اس زي

ــلاً مركز تحقيقاتى  ــش صنعت هم كه اص بخ
نساجى وجود ندارد، در دانشگاه ها هم در سطح 
استفاده دانشجويان مي باشد. در صورتي كه بايد 
ــيله اي وجود داشته باشد تا براي مثال ثابت  وس
نمائيم در يك محصول از نانو ذرات نقره استفاده 
ــت يا خير و نحوه پراكنش و تاثير آن  ــده اس ش
چگونه بوده است. متأسفانه هنوز در اين بخش 

ضعيف هستيم.
ممكـن اسـت در كنار مزايـاي فراوان 
نانو اين تكنولوژي هم معايبي داشـته 

باشد؟
معمولاً در نانو به دنبال اين هستيم كه محاسن 
و نقاط مثبتي ايجاد شود طبيعي است هر مزيتي 
كه ايجاد مي شود در مسير خود يكسري معايب 
ــود دارد. در نانو هم اين  ــكلات در كنار خ و مش
حالت وجود دارد، شايد آن خواص مورد نظر ما را 
ايجاد كند اما ممكن است يكسري خواص ديگر 
را كاهش يا تحت تأثير قرار دهد و اين امر گريز 

ناپذير است.
ممكن است وضعيت نانو در ايران را با 
ساير كشورها مورد مقايسه قرار دهيد؟

ــايد نسبت به كشورهاى  در منطقه خودمان ش
اطراف به غير از روسيه جلوتر هستيم. 

كشورهاي پيشرفته هم كه بحث متفاوتي دارند. 
ــورهاي در حال رشد مانند چين و تركيه از  كش
ــته باشيد كه  ــتند البته توجه داش ما جلوتر هس
كشورهاي اطراف ما از نظر نانو چندان شاخص 

نيستند.  
سـطح پـروژه هـا از نظـر علمـى چه 
جايگاهي دارند؟ آيا قابل پياده سازي در 

صنعت هستند؟ 
از نظر علمى پروژه هاي ارائه شده قابل توجه و 
معتبر هستند عليرغم اينكه هيچ امكانات خوبى 
در اختيار دانشجويان و محققان قرار نمى گيرد و 
هيچ هزينه اي براى آنها نمى شود اما دانشجويان 
ــود ادامه مي دهند. ما مى دانيم كه  به تلاش خ
دانشجويان كشور از نظر مباحث تئوريك بسيار 
ــتند اما از نظر عملياتى به دليل عدم  موفق هس
دسترسي به امكانات و تجهيزات چندان توانمند 

نيستند. 
ــگاه ها در همين مسأله  مشكل صنعت با دانش
ــورد ارتباط ميان  ــت اصلاً بحث كردن در م اس
صنعت و دانشگاه هم جنبه تئورى دارد. يكسرى 
پارك هاى علم و فناورى و مراكز رشد راه اندازى 
ــجويان در ميدان عمل به  شده تا قابليت دانش
منصه ظهور برسد اما بودجه آنان هم اندك است 
و فقط در حد ثبت اختراع مى ماند و كسى از آنها 

استفاده نمى كند. 
و  كارهـاى تحقيقاتـى خودتـان  بـه 
مشـكلاتي با آن مواجه بوديد؛ اشـاره 

نمائيد. 
از سال 85 كارهاى تحقيقاتى در زمينه نانو انجام 
داده ام و براى اولين بار طرح استفاده از لوله هاى 
ــاميدنى و  ــى باكتريال براى مصارف آب آش آنت
مناطقى كه حساسيت بيشترى براى مصرف آب 
ــابى كه  دارند و حتى براى برخى از لوله هاى پس

آلودگى باكتريال دارند قبل از اينكه وارد انشعابات 
فاضلاب شهرى شود؛ ارائه كرده ام. در اين طرح 
از امكانات شخصي و شركتي نيك بسپار استفاده 
كردم و از مركز خاصى كمك نگرفتم و مي دانم 
كه قرار نيست كسى حمايت كند. بنيانگذار ستاد 
ــگاه آزاد اسلامي واحد يزد هستم و در  نانو دانش
حال حاضر اين ستاد فعال است و جا دارد از همين 
جا به تمام دانشجوياني كه تمايل به همكارى در 
زمينه نانو را دارند اعلام كنم كه آماده حمايت از 

طرح هاي تحقيقاتي آنها هستيم.
عملكرد ستاد ويژه توسعه فناوري نانو 

را چگونه ارزيابي مي كنيد؟
ــعه فناوري نانو در سطح كشور  ستاد ويژه توس
عملكرد خوبى دارد و حمايت هايى از دانشجويان 
ــگران صورت مى دهد اما به نظرم اگر  و پژوهش
ــو را از مباحث تئوريك به بحث  مى خواهيم نان
عملياتى برسانيم ستاد ويژه توسعه فناوري نانو 
بايد حمايت هاي بيشتري صورت دهد. در حال 
ــجو  ــي را در انتهاى پروژه به دانش حاضر مبالغ
پرداخت مي كنند اما اگر بتوان از ابتدا امكاناتى در 
اختيار آنها قرار دهد و حتي يك مركز تحقيقات 
ــه مراتب بهتر و  ــود كمك ب ــو راه اندازى ش نان
ــوب مي شود. در كنار ستاد نانو،   موثرتري محس
ــتاد بتواند از گام  مركز تحقيقات بايد زير نظر س
اول تا گام آخر دانشجويان را هدايت و راهنمايى 

كند . 
پروژه هـاي  تجارى سـازى  بحـث 
صـورت  بايـد  چگونـه  دانشـجويان 
گيرد؟ زيـرا ممكـن اسـت دانشـجو و 
محققين با مسـائل تجاري و ... آشـنا 

نباشند. 
وقتى دانشجو و محقق مورد راهنمايى قرارگيرد  
ــد آن را به نام خود  ــد باي و پروژه به نتيجه برس
ثبت كند و اين بار ستاد ويژه توسعه فناوري نانو 
مى تواند طرح مذكور را به كارخانجات متقاضي 
ــتاد مي تواند واسطه اي  معرفى نمايد. در واقع س
ــجو با اطمينان و دور از دغدغه و  ــد تا دانش باش
ــتاورد علمي خود را به كارخانه ارائه  نگراني، دس

كند و حق الزحمه دريافت كند . 
پيش بينى شما از سرعت و روند حركت 

نانو در ايران چيست؟
به طور كلي نسبت به آينده آن در صنعت خوش 
بين نيستم. روالي كه امروز پيش مى رويم فقط 
ــت و كسي كاري  متكي بر مباحث تئوريك اس
براي صنعت انجام نمي دهد بايد صنعت تقويت 
شود تا نانو مورد استفاده قرار گيرد. در كشور ما 
ــاده و  ــطه گرى و واردات س فقط دلالى و واس
نتيجه بخش است عليرغم اينكه هميشه شعار 

حمايت از صنعت سر داده مى شود. 
حرف آخر؟

محققان و دانشجويان عليرغم تمام مشكلات بايد 
به راه خود ادامه دهند. در مباحث دانشگاهى بايد 
به موازات پيشرفت ساير علوم در تكنولوژي هايي 
ــم. اميدوارم زمانى  ــه نانو هم پيش بروي از جمل
برسد كه به صورت عملى از نانو در صنايع كشور 

بصورت گسترده  استفاده شود . 
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